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امیر قطر به ایران آمد سپس به اروپا و در نهایت عازم 
آمریکا می شود. این سفر را می توان آخرین تلاش برای 
توافق یا عدم توافق دانست. درحالی که همه مردم آماده 
برداشتن کامل ارز ۴۲۰۰ می شوند و بحث یارانه اجرایی 
شده است این سفر تاریخی خبرش میان بسیاری خبرها 
گم شده است. روزگاری همه ارز ۴۲۰۰ را می کوبیدند و 
برخی می گفتند ارز ترجیحی فقط فسادآور بوده است و 
سر سفره مردم حس نشده است و اقتصاددان ها هم عدد 
اعلامی و هم پخش آن را فساد آور می دانستند. ارز ۴۲۰۰ 
شاید بدترین کار دولت قبل بود چون معلوم نبود عدد از 
کجا زاییده شد اما حالا برخی نگران حذف آن شده اند. 
منتقدین دولت روحانی گفتند تحریم ۲۰درصد روی 
معیشت مردم تاثیر دارد. اقتصاددان ها هم گفتند ارز را 
تک نرخی کنید لنگرگاهش مشخص می شود. وقتی نرخ 
ارز به 1۲ هزار تومان رسید برخی گفتند دیگر ارز خیلی 
رشد نمی کند و تحریم ها دیگر هرکاری باید انجام می داد 
انجام داده است در برابر برخی می گفتند دولت دستوری 
دارد ارز را بالا می برد و دلار تا پایان ۹۹ به ۴۰هزار تومان 
می رسد. زمان نشان داد هیچ کدام از این سخنان کارساز 
نیست و تورم انتظاری روز بروز کار خویش را پرقدرت تر از 
گذشته پیش برد. تورم انتظاری که نشات گرفته از خروج 
ترامپ از برجام و تحریم های حداکثری بود. درد اصلی 
که باعث شد ماشین چاپ پول دولت، در دولت قبل 
بتازد کسری بودجه بود و این کسری از عدم فروش نفت 
حاصل شد و این عدم فروش پرقدرت نفت ناشی از خروج 
ترامپ از برجام بود. این روزها دولت از جراحی اقتصادی 
می گوید اما جراحی اقتصادی زمانی جواب خواهد داد که 
پزشک و دستیارانش و تیم بیهوشی و امکانات بیمارستان 
در سطح عالی قرار داشته باشند. جراحی اقتصادی که با 
برداشتن ارز ۴۲۰۰ حاصل می شود همه را نگران کرده 
است؛ وزیر اقتصاد به عنوان جراح کم تجربه است. وزیر 
کار به عنوان پشتیبان جراحی کم تجربه است و از همه 
مهم تر تامین کننده پول جراحی یعنی رئیس بانک 
مرکزی گویی اصلا در اتاق عمل حاضر نیست. مشخصا 
بدون توافق هسته ای تورم انتظاری بالا خواهد رفت. سفر 
امیر قطر پس از سفر نخست وزیر ژاپن در زمان ترامپ به 
ایران مهم ترین و تاثیرگذارترین سفر یک مقام خارجی 
در یکی از حساس  ترین دوران های تاریخ سیاسی پنجاه 

ساله ایران است. 

باید به سمت توافق رفت

 امنیت مردم 
خط قرمز قوه قضاییه است

دادستان کل کشور گفت: قوه قضاییه از 
نیروهای انتظامی و امنیتی در بحث برخورد با 
مرتکبان جرائم خشن در جامعه قاطعانه حمایت 
خواهد کرد. حجت الاسلام والمسلمین محمد 
جعفر منتظری در واکنش به برخورد با کسانی 
که در جامعه مرتکب جرائم خشن می شوند، بیان 
کرد: بحث امنیت مردم خط قرمز قوه قضاییه، 
نیروهای انتظامی و امنیتی است، قوه قضاییه 
وظیفه و تکلیف دارد تا با مرتکبان جرائم خشن 
در جامعه، قاطعانه برخورد کنند. دادستان کل 
کشور تصریح کرد: از نیروهای انتظامی و مسئولان 
برقراری امنیت در جامعه انتظار داریم تا به صورت 
کلی با کسانی که موجب خدشه دار شدن امنیت 
مردم در هر منسب و جایگاه و مکانی می شوند، 
برخورد قاطع داشته باشند و قطعا قوه قضاییه از 

آن ها در این رابطه حمایت خواهد کرد.

 پر تکرارترین 
ایرادهای شورای نگهبان 

که  گفت  نگهبان  شورای  سخنگوی 
پرتکرارترین ایرادهای شورای نگهبان به مصوبات 
مجلس در مورد خط و زبان فارسی است. هادی 
طحان نظیف در صفحه شخصی خود نوشت: 
براساس اصل 1۵ قانون اساسی، زبان و خط 
رسمی و مشترک مردم ایران فارسی است و اسناد 
و متون رسمی کشور باید با زبان و خط فارسی 
باشد. به نوشته سخنگوی شورای نگهبان توجه 
جدی شورای نگهبان به این اصل، باعث شده 
است ایراد اصل 1۵، از پرتکرارترین ایرادهای 
شورای نگهبان به مصوبات باشد. پاسداری از 
این زبان وظیفه همه ماست. گفتنی است، 
براساس اصل 1۵ قانون اساسی زبان  و خط رسمی  
و مشترک  مردم  ایران  فارسی  است و اسناد و 
مکاتبات  و متون  رسمی  و کتابهای  درسی  باید با 

این  زبان  و خط باشد.

آمادگی برای تقویت بخش تعاون
بر  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
ضرورت توجه هر چه بیشتر به بخش تعاون در 
تدوین سیاست های ابلاغی برنامه هفتم توسعه 
تاکید کرد. آیت الله آملی لاریجانی در دیدار رئیس 
اتاق تعاون ایران و معاونان وی، ضمن استماع 
گزارشی از اقدامات و فعالیت های اتاق تعاون، 
اصل ۴۴ قانون اساسی در خصوص ارکان نظام 
اقتصادی کشور را مورد اشاره قرار داد و تصریح 
کرد: در دوران جنگ اقتصادی که همواره توجه 
به اقتصاد درون زا از سوی رهبر معظم انقلاب 
مدظله العالی مورد تاکید است، تعاونی ها با توجه 
به صبغه مردمی خود می توانند نقش بی بدیلی 
در مردمی  ساختن اقتصاد کشور ایفا کنند و در 
جهت تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی و منویات 
رهبر معظم انقلاب گام هایی موثر بردارند. رئیس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین در پاسخ 
به درخواست مساعدت مسئولان اتاق تعاون برای 
توجه بیشتر به بخش تعاونی در سیاست های 
ابلاغی برنامه هفتم توسعه، بر ضرورت این موضوع 
تاکید کرد و یادآور شد: قطعا همه قوا و دستگاه ها 
باید در راستای تقویت بخش تعاونی همکاری 
و هم افزایی داشته باشند و این مهم باید در 
سیاست های برنامه هفتم نیز به شکلی صحیح و 

کارآمد پیش بینی شود.

 معیشت مردم 
خط قرمز دولت و مجلس 

نماینده مردم شهرکرد در مجلس شورای 
اسلامی گفت: معیشت مردم خط قرمز دولت و 
مجلس است و اجازه نمی دهیم معیشت مردم در 
اصلاحات اقتصادی آسیب ببیند. احمد راستینه 
در جلسه علنی دیروز )یکشنبه( مجلس شورای 
اسلامی در تذکری آیین نامه ای بیان کرد: مردم 
ولایتمدار استان چهارمحال و بختیاری با تقدیم 
بیش از ۲۴۰۰ شهید، ۷۳۰۰ جانباز دفاع مقدس 
و 1۳ شهید مدافع حرم و ده ها شهید صنعتگر 
که در راستای اقتصاد کشور در پروژه های ملی 
و بین المللی شهید شدند، به ویژه شهدای ترور 
صنعتگر هفشجانی که در دیاله عراق به دست 
داعش تکفیری به شهادت رسیدند، همواره در 
صف مقدم دفاع از ایران عزیز بوده اند و خواهند 

بود.

رویه پرداخت یارانه معیشتی 
اصلاح شود

نماینده مردم علی آباد کتول در مجلس شورای 
اسلامی گفت: با توجه به پرداخت یارانه معیشتی 
نه تنها یارانه مردم افزایش پیدا نکرده، بلکه یارانه 
بازنشستگان در این چند روز حذف شده است، در 
حالی که این رویه ها باید اصلاح شود. رحمت الله 
نوروزی در جلسه علنی روز یکشنبه مجلس در 
تذکری شفاهی خطاب به رئیس جمهور بیان کرد: 
در ضیافت افطاری نامه ای را به عنوان فراکسیون 
سه استان شمالی در خصوص افزایش قیمت کلزا 
ارائه کردم که با توجه به اینکه در آستانه برداشت 
این محصول هستیم، اما همچنان اقدامی صورت 
نگرفته است. نماینده مردم علی آباد کتول در 
تذکر دیگری خطاب به وزیر جهاد کشاورزی، 
گفت: استان گلستان دومین یا سومین استان 
تولیدکننده گندم کشور است و با وجود اینکه 
گندم با کیفیت تری را تولید می کند، اما صف های 
نان بسیار شلوغ هستند و مردم منطقه از این 

موضوع گلایه دارند.

خبـــر

 اکبر مختاری
 کارشناس مسائل سیاسی

رئیس مجلس: 
تمام مسئولان بر حفظ قدرت خرید مردم و ایجاد آرامش تاکید ویژه دارند

آرمان ملی: رئیس مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: دستگاه های اجرایی فرایند اجرای 
قانون استفاده از کالابرگ الکترونیک برای 
تامین کالاهای ضروری معیشتی را تسریع کنند. 
محمدباقر قالیباف در جلسه علنی یک شنبه 
مجلس بیان کرد: از ملت شریف ایران صمیمانه 
تشکر و قدردانی می کنم که با صبوری و درایت در 
برابر هجمه های معاندین و رسانه های دشمنان 
این آب و خاک ایستادند و به قوای سه گانه در راه 
تحقق جراحی اقتصادی برای عادلانه و مردمی 
سازی نظام پرداخت یارانه ها یاری می رسانند. 
محمد باقر قالیباف گفت: مردم مطمئن باشند 
که این روزها مدیران اجرایی کشور برای رساندن 
کالاهای ضروری معیشتی به مردم به صورت 
شبانه روزی در حال تلاش هستند. ضمن تشکر 
از اقدامات مخلصانه صورت گرفته توسط دولت، 
امیدوارم دستگاه های اجرایی فرایند اجرای 
قانون استفاده از کالابرگ الکترونیک برای 
تامین کالاهای ضروری معیشتی که می تواند 
نگرانی ها را برطرف کند، تسریع کنند. رئیس 
مجلس بیان کرد: در همین راستا ضروری است 

دستگاه های مسئول مردم را از فرایند راه اندازی 
زیرساخت های طرح کالابرگ الکترونیک و 
جزئیات اجرایی آن مطلع سازند و زمان بندی 
مشخصی در خصوص نهایی شدن این فرایند 
اعلام کنند تا مردم از اجرایی شدن آن مطمئن 
شوند. همچنین استمرار تامین به موقع کالاها 
و اقلام مورد نیاز مردم در بازارهای هدف امری 
ضروری است که باعث آرامش خاطر مردم و 
جلوگیری از تقاضای بی مورد می شود. قالیباف 
نکته مهم دیگر را رسیدگی فوری و دقیق به 
شکایت های مردم در پرداخت مبلغ کمک 
معیشتی دانست و تصریح کرد: ممکن است 
مردم به دلایل مختلف نسبت به تعیین دهک 
خود معترض باشند که البته دولت اقدامات خوبی 
در این زمینه در دستور کار دارد. وی خاطرنشان 
کرد: تلاش های شبانه روزی مسئولان اجرایی 
در اجرای مطلوب این طرح انشاءا... ضامن رفع 
نگرانی های ملت شریف ایران خواهد بود و به 
سیاست های غلط اقتصادی پیاده سازی شده 
در دولت های قبل که باعث هدررفت منابع ملی، 
توزیع غیرعادلانه یارانه ها و منتفع شدن دلالان 

شده بود، پایان خواهد داد. رئیس مجلس عنوان 
کرد: قوای سه گانه در تمامی دستگاه ها با اراده 
قوی و به طور هماهنگ برای حل مشکلات و 
جراحی اقتصادی مردم یکدل و یکصدا شده اند و 
مردم مطمئن باشند که تمامی مسئولان کشور 
در همه دستگاه ها بر حفظ قدرت خرید مردم و 
ایجاد آرامش معیشتی تاکید ویژه دارند و به لطف 
خداوند متعال تمامی اقدامات با همین هدف به 
انجام خواهد رسید و در این راه مجلس همکاری 
با دولت در پیاده سازی دقیق قانون را وظیفه 
خود می داند، خصوصا نمایندگان در حوزه های 
انتخابیه خود می توانند با رصد و نظارت دقیق در 
انتقال نارسایی های احتمالی به مدیران اجرایی 
کمک کنند. قالیباف عنوان کرد: امیدواریم 
اصحاب رسانه و فعالان سیاسی نیز با همراهی 
کامل در مسیر اجرایی کردن طرح ملی عادلانه 
کردن نظام پرداخت یارانه ها به تحقق اهداف این 
طرح یاری رسانند، بهبود وضعیت معیشتی مردم 
و ایجاد آرامش معیشتی با عادلانه کردن نظام 
پرداخت یارانه ها در صورت اجرای دقیق مصوبات 

مجلس در دسترس خواهد بود. 

سـرمقالـــه

سال هاست که اظهار نظرات و موضع گیری های مختلفی 
در خصوص مذاکرات هسته ای مطرح می شود و هر 
دولتی از ظن خود نسبت به این مساله صحبت می کند 
و سمت گیری و روشی را برای مذاکره انتخاب می کند 
اما آنچه مسلم است هر روش و رویکردی باید صرفا به 
تامین منافع ملی بینجامد. چنانکه در دولت گذشته این 
مذاکرات پس از سال ها به توافقی به نام برجام انجامید. 
در حال حاضر نیز در خصوص مذاکرات هسته ای باید 
رویکردی اتخاذ شود که بیشترین منفعت را برای کشور  
و ملت در برداشته باشد. البته برخی بر این باورند در حال 
حاضر عده ای از اساس به مذاکره باور ندارند. هر چند که در 
مقام مقابل دسته ای نیز این نظر را دارند که چگونه می توان 
مشکلات اقتصادی و معیشتی را حل کرد؟ لذا بر این اساس 
درصدد هستند که شرایطی فراهم کنند تا هر چه سریع تر 
بازگشت به مذاکرات تسهیل شود و در نهایت طرفین به 
توافق برسند. ایران کشوری غنی و پر از منابعی است که 
اگر مدیریت مطلوبی صورت گیرد مردم می توانند به خوبی 
و در رفاه زندگی کنند؛ چرا که مردم ایران چیزی از مردم 
کشورهایی همچون امارات، عمان، قطر و ... کم ندارند.  
قطعا با پیش گرفتن یک رویکرد درست، عقلانی و هدفمند 
می توان در آینده ایران را به سوی پیشرفت توسعه سوق داد. 
لذا اینکه همواره شاهد این موضع سازنده از سوی مقامات 
کشورمان در خصوص آمادگی برای مذاکره هستیم جای 
امیدواری و خوشحالی دارد و باید هر چه سریع تر وضعیت 
به سمت و سویی برود که شاهد انجام مذاکرات در آینده ای 
نزدیک باشیم و تکلیف برجام و احیای آن روشن شود. قطعا 
مذاکرات و رسیدن به توافق می تواند تاثیر زیادی در کشور 
به ویژه در شرایط اقتصادی داشته باشد. مخصوصا امروز که 
جامعه با مسائل و مشکلات اقتصادی مواجه است رسیدن 
به یک توافق و سرازیر شدن منابع مالی به سوی کشورمان 
می تواند شرایط را تغییر دهد. به هر حال دنیا نیز احتیاج 
دارد که کشورها به اندازه توانمندی و امکانات خودشان  و 
سهمی که در قدرت، اقتصاد، جمعیت و سرزمین جهان 
دارند نقش داشته باشند. امروز همه کشورهای دنیا بدون 
استثنا در هر موضعی اول به منافع ملی خود می اندیشند 
و ایران نیز از جامعه جهانی جدا نیست و ما هم باید همه 
مسائل را بر اساس منافع ملی پیش ببریم و کاری کنیم  که 
در عرصه بین المللی بتوانیم جایگاه و تاثیر خوبی داشته 
باشیم. دولت فعلی نیز اگر بخواهد نتیجه منطقی تری بگیرد 
قاعدتا باید به این راه برسد. لذا به همین دلیل می توان اظهار 
خوشحالی و امیدواری کرد که ایران به سوی حل و فصل 
مسائل پیش برود.  ایران امروزی می تواند با توجه به شرایط 
اروپا از  فرصت تحریم انتقال گاز روسیه استفاده کند و بر 
اساس منافع خود انتقال گاز به اروپا داشته باشد و منافع 

اقتصادی سرشاری از این راه بدست آورد. 

 لزوم اتخاذ تصمیمات 
بر اساس منافع ملی

 فریدون مجلسی
تحلیلگر مسائل بین الملل

امنیت کامل در مرزها 
برقرار است

معاون اجتماعی، فرهنگــــی و 
سخنگوی فرماندهی کل انتظامـی 
در نشست خبری با اصحاب رسانه  
در خصوص آخرین وضعیت امنیتی 
مرزهای کشور اظهار داشت: امنیت 
کامل در مرزهای کشور برقرار است 
و مشکل خاصی نداریم. سردار مهدی 
 ۸۸۷۰ در  کرد:  تصریح  حاجیان 
کیلومتر مرزها  ماموران مرزبانی حضور 
داشته و با اشراف اطلاعاتی در برخورد 
با جرایم و قاچاق کالا و ارز هم توفیقاتی 
داشته اند. سخنگوی پلیس به مشکل 
پیش آمده در مرز مشترک ایران و 
افغانستان اشاره و اعلام کرد: در حوزه 
مرز افغانستان و ایران یک اختلاف 
جزئی به وجود آمد که آن هم به دلیل 
عدم اشراف مرزبانان افغانستانی به 
پروتکل های مرزی بود که با مذاکره 
این مسائل حل شد و بحمدالله هم 
اکنون در مرز شرقی مشکلی وجود 
ندارد. سردار حاجیان گفت: با تلاش و 
استقرار نیروهای مرزبانی، ارتش و سپاه 
پاسداران از امنیت مرزها با اقتدار کامل 
دفاع شده و هیچ مشکلی در حوزه 

مرزهای کشور گزارش نشده است.

تشابه وضعیت سال 59 و 
سال 97 بعد از خروج 

آمریکا از برجام

فعال سیاسی اصلاح طلب  با بیان 
این که »بحث کالابرگ الکترونیکی 
از سال ۹۷ با خروج یکباره آمریکا از 
برجام و شدت گرفتن موج تحریم علیه 
کشور مطرح شد«، گفت: شرایط سال 
۹۷ با شرایط سال ۵۹ مشابه سازی 
شد و بر این اساس، از سال ۹۷ بحث 
کالابرگ الکترونیکی در دولت آقای 
روحانی، همزمان با ارز ۴ هزار و ۲۰۰ 
تومانی مطرح شد، اما هرگز در دولت 
قبل این تصمیم اجرایی نشد. محسن 
هاشمی ادامه داد: یکی از دلایلی که 
تصمیم دولت فعلی برای سهمیه بندی 
را جدی کرد قاچاق کالاهای اساسی 
به کشورهای همسایه بود که پدیده 
باید  می گفتند  و  است  نوظهوری 
با سهمیه بندی جلوی این موضوع 
گرفته شود. هاشمـــی رفسنجانی 
افزود: وزارتخانه های مختلف روی 
این موضوع کار کردند، اما هنوز هیچ 
طرح مدونی در این حوزه در اختیار 
مردم و کارشناسان قرار نگرفته؛ یعنی 
درباره جزئیات  ما  اطلاعات همه 
کالابرگ الکترونیکی ضعیف است. 
نمی دانیم این کالابرگ به سبک کوپن 

قدیم است یا به قیمت روز می خریم

آرمان ملی- مذاکرات احیای برجام همچنان 
در هاله ای از ابهام قرار دارد. جوزف بورل مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا در آخرین اظهار 
نظر خود درباره توافق هسته ای گفته نباید امیدوار 
باشیم همه مشکلات یک شبه رفع شوند. یک مقام 
دیپلماتیک فرانسوی هم اعلام کرده احتمال کمی 
وجود دارد که آمریکا به برخی درخواست های ایران 
وقعی بنهد. بلومبرگ معتقد است امید کمی به 
احیای برجام است. این رسانه به نقل از چهار مقام 
که نامشان برده نشده، نوشته بعید است سفر مورا 
به تهران گشایشی در امور ایجاد کند. یک اتفاق 
عجیب دیگر هم زمان بازگشت مورا از تهران رخ 
داده که به زعم رسانه های نزدیک به دولت می تواند 
نشانه های به بن بست خوردن از سرگیری مذاکرات 
برجامی باشد. ماموران فرودگاه فرانکفورت، برای 
مدت چندین ساعت انریکه مورا و تیمش را بعد 
از بازگشت از تهران معطل نگه داشتند. مورا در 
توییتر خود در توضیح این اتفاق نوشت »ما را 
از هم جدا کردند و از هر گونه توضیحی درباره 
دلایلشان برای نقض کنوانسیون وین سر باز 
زدند..« عده ای معتقدند که بین این اتفاق و از 
سرگیری مذاکرات ارتباطی وجود دارد. چنانکه 
گفته می شود رژیم صهیونیستی پشت این حادثه 
بوده تا مانع پیشرفت مذاکرات وین شود. اما یکی از 
دلایل بی نتیجه ماندن این سفر به زعم رسانه های 
آمریکایی، هزینه ای است که جو بایدن باید برای 
احیای برجام در آمریکا پرداخت کند. بایدن یک 
زمان به احیای برجام خوش بین بوده، اما الان به 
این نتیجه رسیده که قبل از انتخابات میان دوره ای 
مجلس سنای آمریکا که شش ماه دیگر قرار است 
برگزار شود، احیای برجام سودی برای دموکرات ها 
ندارد. بلومبرگ در مطلبی نوشته جمهوری خواهان 
در این انتخابات هر تعاملی با ایران را به عنوان یک 
باج به این کشور نمایش خواهند داد و این به نفع 
دموکرات ها نیست. از سوی دیگر جریانی شامل هر 
دو حزب آمریکا هفته گذشته به کاخ سفید هشدار 
داده اند که کنگره با لغو تحریم های سپاه مخالف 
است. یکی دیگر از دلایل بدبینی آمریکایی ها 

به احیای برجام، اتفاقاتی که دو ماه پیش آغاز 
شده است. قبل از حمله روسیه به اوکراین احیای 
برجام در دسترس بود، اما جنگ اخیر معادلات 
ژئوپلیتیکی منطقه را برهم زده و انگیزه ها را 
برای رسیدن به یک توافق از بین برده است و در 
این میان نقش روسیه بسیار مهم است؛ در ابتدا 
مذاکرات به خاطر درخواست روس ها برای دریافت 
ضمانت هایی از آمریکا در خصوص ارتباط روسیه به 
ایران متوقف شد. برخی معتقدند ظاهرا چشم انداز 
کاهش قیمت نفت در صورت فروش نفت ایران 
در بازار های جهانی انگیزه روسیه برای حمایت از 
احیای برجام را  کم کرده است. از نظر ایران نفت 
صد دلاری احیای برجام را یک امر ضروری کرده 
است. قیمت نفت از زمان آغاز مذاکرات برجام دو 
برابر شده، ولی همزمان چین و روسیه به این کشور 
اطمینان داده اند که به خرید نفت و توزیع اقلام 
ضروری ادامه می دهند. همین مساله می تواند 
احیای برجام را مادامی که ایران نیاز های اولیه اش 
را برآورده و نفتش را می فروشد، به تعویق بیندازد. 
تا این لحظه طرف های اروپایی هنوز اعلام نکرده اند 
که توافق برجام از بین رفته، چون در صورت اعلام 
چنین امری، سازمان ملل باید از مکانیسم »اسنپ 
بک« تحریم های بین المللی استفاده کند و این 
یعنی نفت بیشتری از بازار های جهانی کسر خواهد 

شد و قیمت انرژی سر به فلک خواهد کشید. 
 اروپا در پی نجات برجام؟

یک شبکه تلویزیونی به نقل از منابع نزدیک به 
هیات ایرانی در مذاکرات وین تاکید کرد : پرونده 
مذاکرات در وین بار دیگر فعال شده است.  به گفته 
المیادین منابع مزبور درعین حال گفتند: هنوز زود 
است از دستیابی به توافق در آینده نزدیک سخن 
به میان آوریم و این موضوع نیازمند بحث و بررسی 
بیشتری است . آنان ابراز داشتند: اروپایی ها بخاطر 
بحران فراروی شان به دلیل جنگ در اوکراین و 
نیاز شدیدشان به نفت و گاز ایران عجله دارند تا 
هر چه زودتر در مذاکرات وین با تهران به توافق 
برسند . این در حالی است که جوزف بورل مسئول 
سیاست خارجه اتحادیه اروپا دیروز »ازسرگیری 

مذاکرات«در خصوص احیای توافق هسته ای را 
اعلام کرد. بورل گفته : مذاکرات متوقف شده بود 
اما دوباره از سرگرفته شده است . من تصور می کنم 
سفر انریکه مورا هماهنگ کننده اروپایی مذاکرات 
وین به تهران باعث حل و فصل موضوع شده است. 
به گفته المیادین ، روزنامه انگلیسی »فایننشال 
تایمز« در هفتم ماه می خاطر نشان کرده؛ اتحادیه 
اروپا در حال به کار بردن آخرین تلاش خود جهت 
نجات توافق هسته ای ایران و پایان دادن به حالت 

رکود موجود در آن بسر می برد.
 وزارت خارجه در پی رفع تحریم هاست

مذاکره کننده ارشد ایران در مذاکرات وین 
گفت: جمهوری اسلامی ایران به همان اندازه که 
در مذاکرات جدی است، در عدم اعتماد به دشمن 
نیز مصمم است. علی باقری معاون سیاسی وزارت 
امور خارجه صبح دیروز به همراه تعدادی از مدیران 
کل این وزارتخانه از نمایشگاه بین المللی نفت، گاز 
و پتروشیمی بازدید کرد. معاون سیاسی وزارت 
امور خارجه در حاشیه این بازدید تصریح کرد: 
سیاست راهبردی خنثی سازی تحریم در کنار 
ابتکار هوشمندانه رفع تحریم، ترفند دشمن در 
متوقف سازی قطار توسعه همه جانبه کشور را 
ناکام گذاشته است. وی توان خنثی سازی تحریم را 
ایجادکننده قدرت بازدارندگی در برابر تحریم های 
ظالمانه عنوان کرده و اظهار داشت: »توانمندی 
دانشمندان و صنعتگران« در خنثی سازی تحریم، 
افزون بر آنکه »ظرفیت دیپلماسی« برای رفع 
تحریم ها را به شدت افزایش می دهد، »قدرت 
بازدارندگی« کشور در قبال تحریم های ظالمانه 
را به طور قابل ملاحظه ای ارتقا می بخشد. باقری 
تصریح کرد: »پایداری رفع تحریم ها«در گرو حفظ 
و ارتقای ظرفیت های سخت و نرم در خنثی سازی 
تحریم ها است. معاون سیاسی وزارت امور خارجه 
و مذاکره کننده ارشد کشورمان در مذاکرات رفع 
تحریم، همچنین تاکید کرد: جمهوری اسلامی 
ایران همان اندازه که در فرآیند مذاکرات و انجام 
تعهدات بین المللی از جمله در موضوع توافق برای 

رفع تحریم ها جدی است.

»آرمان ملی« حواشی احیای برجام را بررسی می کند

تلاش ظاهری اروپا، انفعال آمریکا
  علی باقری:  همان اندازه که در مذاکرات جدی هستیم، در عدم اعتماد به دشمن هم مصممیم

آرمان ملی: رئیس جمهور جایگاه هموطنان 
و علمای اهل سنت را در تاریخ کشور با اهمیت 
توصیف کرد و اظهار داشت: علما و اندیشمندان 
اهل سنت در بلاد خود منشا خدمات بسیاری 
هستند و سال ها است که شیعه و سنی در ایران 
اسلامی با یکدیگر زندگی می کنند. آیت ا... دکتر 
سیدابراهیم رئیسی در دیدار با جمعی از علما 
و روحانیون اهل سنت با اشاره به تلاش های 
جدی دولت برای رفع مشکلات معیشتی مردم 
اظهار داشت: دولت به دغدغه های مردم که به 
روحانیون منتقل می شود، توجه و برای رفع این 
مشکلات تلاش می کند. وی با تشریح وضعیت 
کشور در زمان آغاز به کار دولت سیزدهم، گفت: 
کسری بودجه نزدیک به ۵۰۰ هزار میلیاردی، 
باقی ماندن بدهی ماهانه 1۰ هزار میلیاردی، 
فوت قریب به ۷۰۰ نفر در روز با ویروس منحوس 
کرونا، وجود تورم بی سابقه، تزریق رانتی ارز ۴۲۰۰ 
تومانی به بازار و وضعیت نامطلوب ذخایر کالای 
اساسی در کشور از موضوعاتی بود که دولت در 
روزهای آغاز به کار خود با آن ها درگیر بود. آیت ا... 
رئیسی یکی از مشکلات کشور را نحوه پرداخت 
ارز ۴۲۰۰ تومانی دانست و اظهار داشت: عملا 
بخش عمده ای از آنچه تحت عنوان ارز ترجیحی 
پرداخت می شد، در خدمت جریان فساد و رانت 
بود. در واقع هم هدررفت منابع کشور را داشتیم 
هم یارانه ها به مردم نمی رسید لذا به منظور 

جلوگیری از ادامه این وضعیت تصمیم گرفته 
شد این مبلغ به جای پرداخت به حلقه اول تامین 
کالا یعنی وارد کننده ها به حلقه آخر و ذینفع 
اصلی یعنی خود مردم و مصرف کنندگان داده 
شود. رئیس جمهور با تاکید بر اینکه پرداخت 
۴۰۰ هزار تومان به صورت ماهیانه به هر فرد کار 
سختی است اما کارشناسان این روش را گامی 
برای نزدیک شدن به عدالت و رفع فقر مطلق 
می دانند گفت: این اقدام همه عدالت نیست 
بلکه یک گام برای عادلانه تر شدن وضعیت 
اقتصادی است. رئیس جمهور در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به جایگاه مهم هموطنان 
و علمای اهل سنت در تاریخ کشور، گفت: شما 
علما و اندیشمندان در بلاد خود منشا خدمات 
بسیاری هستید و سال ها است که شیعه و سنی 
 در ایران اسلامی با یکدیگر زندگی می کنند. 
آیت ا... رئیسی به درخواست برخی از علمای اهل 
تسنن برای استفاده بیشتر از آنها در سمت های 
مدیریتی اشاره کرد و گفت: استفاده از شایستگان 
امری مهم و ضروری است و ملاک برای دولت، 
کارآمدی است و در هر استان که می روم بر 
استفاده از نیروی بومی در آن استان تاکید دارم. 
دکتر رئیسی همچنین بر ضرورت سامان دهی 
به وضعیت کولبران و سوخت بران تاکید کرد و 
اظهار داشت: اگر در گذشته درآمدهای مرزی 
به مرزنشینان داده می شد و بازارچه های مرزی 

فعال می شدند شاهد مشکلات فعلی مرزنشینان 
نبودیم وبه وزیر کشور دستور داده ام نسبت 
به فعال شدن بازارچه های مرزی تعطیل شده 
اقدام نماید. آیت ا... رئیسی در بخش دیگری از 
سخنان خود به موضوع رشد جریان های تکفیری 
در منطقه اشاره کرد و اظهار داشت: باید مراقب 
نفوذ تفکرات تکفیری و سلفی در کشور باشیم؛ 
شیعه انگلیسی و سنی آمریکایی دو روی یک 
سکه هستند و هر دو ضد وحدت جهان اسلام 
هستند حال آنکه وحدت برای جمهوری اسلامی 
ایران یک راهبرد است نه یک امر تاکتیکی. 
رئیس جمهور به سازمان برنامه و بودجه و وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی دستور داد، کمک 
معیشتی ماه اول به حساب تمامی افرادی که 
تا ماه قبل مشمول دریافت یارانه بوده اما در 
این مرحله کمک معیشتی دریافت نکرده اند و 
متقاضی تجدیدنظر در دهک بندی فعلی هستند، 
واریز شود. آیت ا... سیدابراهیم رئیسی پیش از 
ظهر دیروز یکشنبه در جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت به سازمان برنامه و بودجه و 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی دستور داد، 
کمک معیشتی ماه اول به حساب تمامی افرادی 
که تا ماه قبل مشمول دریافت یارانه بوده، اما در 
این مرحله کمک معیشتی دریافت نکرده اند و 
متقاضی تجدیدنظر در دهک بندی فعلی هستند، 

واریز شود. 

رئیس جمهور: 

 کمک معیشتی ماه اول به حساب مشمولان 
متقاضی تجدیدنظر در دهک بندی ها، واریز شود

   وحدت شیعه و سنی برای ما راهبرد است نه تاکتیک

 دموکراسی ایران 
 از کشورهای دیگر 

خیلی بهتر است

عضو شــــورای مرکزی حــزب 
کارگزاران گفت: ایالات متحده آمریکا 
در داخل خودش دموکراتیک است اما 
در روابط بین المللی همچنان مبنی بر 
سیاست های توماس هابز کار می کند 
یعنی جنگ همه علیه همه؛ یعنی در 
خود آمریکا ممکن است رای اکثریت 
مکانیسم هایی  آن  با  باشد  حاکم 
که دارند اما وقتی در مناسبت های 
بین المللی قرار می گیرند کاملاً براساس 
مکانیسم قدرت عمل می کنند. البته در 
داخل هم همینطور است. سعید لیلاز 
افزود: نظر دیالکتیکی من درخصوص 
دموکراسی این است؛ من معتقدم 
دموکراسی وقتی شکل می گیرد که 
برابری قوا در طبقات اجتماعی باشد. 
این توازن طبقاتی نسبی است و کم 
و بیش در آمریکا وجود دارد در ایران 
هم اوضاع خیلی بهتر از بسیاری از 
کشورهاست. ما به شدت در حال 
تمرین دموکراسی هستیم و در این 

خصوص سینوسی عمل می کنیم.


